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S’acosten les eleccions generals i el sector de la banca que la 
tardor de l’any 2010 va desfermar una campanya d’intoxica-
ció contra el nostre Govern perquè havia iniciat la negociació 
d’un acord monetari amb la Unió Europea, torna a manifes-
tar la seva voluntat d’interferir en la política d’Andorra. 

I ho fan escometent contra la proposta d’establir un acord 
d’associació d’Andorra amb la Unió Europea, que el 5 de maig 
del 2010, durant el meu mandat de cap de Govern, Andorra 
va demanar a Brussel·les.

Els defensors de les essències de la banca tradicional, asse-
guts en les seves poltrones que dominen la rotonda d’An-
dorra la Vella, han fet públic –selectivament, això sí– l’infor-
me que l’empresa consultora internacional KPMG ha dut a 
terme durant el mes d’agost. Un informe centrat a comentar 
uns escenaris ja analitzats –amb molt més rigor, val a dir-
ho– per la Comissió Europea en la seva comunicació del 20 de 
novembre del 2012.

L’informe de KPMG és totalment negatiu. S’esforça a posar 
l’accent en els riscos i les amenaces, passant de puntetes so-
bre les enormes oportunitats que s’obriran per als joves, per 
als professionals i per a les empreses d’Andorra.

Escrivint el que afirmen sovint els directius dels dos bancs que 
tenen les seus centrals a tocar del riu Valira, a banda i banda 

del pont de París, l’informe proclama que l’acostament a Euro-
pa que defensem comportaria “...tensions de liquiditat i reduc-
ció del volum gestionat, amb la consegüent caiguda d’ingres-
sos, i potencial efecte de reducció del finançament empresarial 
i públic i reducció de l’ocupació a Andorra”.

Si ens haguéssim de creure tan negres prediccions arribaríem 
a la conclusió que s’acosta l’apocalipsi.

Però no podem perdre de vista que, amb aquest informe ne-
gatiu, torna la política de la por en gairebé idèntics termes 
a quan nosaltres negociàvem des del Govern (novembre 
2010-febrer 2011) l’Acord Monetari. També aleshores la ma-
teixa branca de la banca andorrana va fer circular els matei-
xos negres presagis que ara fan rebrotar.

No volen tocar res. No volen canviar res. Volen seguir fent el 
que millor els convingui, sense gaires controls.

Enfront d’aquests immobilistes defensors dels seus privilegis, 
a Socialdemocràcia i Progrés d’Andorra (SDP) pensem que cal 
continuar avançant cap a una associació positiva amb Europa.

El procés que ens hi haurà de portar permetrà la modulació 
dels capítols a negociar, adaptant-los a les característiques 
geogràfiques i econòmiques d’Andorra. Un procés amb una 
forta temporalitat, que serà gradual i, si convé, amb l’excepci-

onalitat necessària per portar-lo a terme.

Les fórmules que s’utilitzaran hauran de permetre assegurar 
la sostenibilitat d’Andorra per ajudar i no pas per condemnar 
el teixit productiu del país.

En aquesta línia i reunint aquestes condicions, l’acord marc 
d’associació serà positiu perquè podrem oferir als nostres jo-
ves un marc de possibilitats de desenvolupament professio-
nal i personal progressiu i ampli amb la finalitat que tinguin 
garantit un lloc de treball a Andorra i també que puguin tro-
bar feina arreu de l’Europa comunitària. Un marc adequat al 
nivell de formació que tenen.

Els treballadors assalariats i els empresaris també obtindran 
un estatus més favorable en les seves relacions laborals i mer-
cantils amb Europa, en un entorn de seguretat jurídica.

L’alternativa es torna a situar doncs entre el camí del futur i 
de l’economia competitiva o el de la marxa enrere cap al tan-
cament, intentant ressuscitar una Andorra al servei d’una 
minoria, dels interessos creats.

A SDP defensem el camí del futur.

Volem un Estat fort amb una economia competitiva que faci 
d’Andorra un país modern.

Jaume Bartumeu Cassany 
Conseller general i membre del consell nacional de Socialdemocràcia i Progrés d’Andorra

TRIBUNA

L’acord d’associació amb europa és una proposta 
positiva per garantir el futur d’andorra

El cap de Govern, Antoni Martí, i la ministra 
d’Educació, Roser Suñé, van inaugurar ahir de 
manera oficial l’ampliació del centre escolar 
Germans de Riba d’Ordino. D’aquesta mane-
ra, i segons va posar en relleu la titular d’Edu-
cació, la capacitat màxima de l’escola serà de 
650 alumnes, quan ara com ara n’hi ha uns 
400. Ordino és una de les parròquies en què la 
població escolar ha augmentat més en els dar-
rers anys i, per tant, calia dotar la parròquia 
de les infraestructures escolars necessàries per 
donar resposta a aquest creixement. Durant 
aquest acte el cap de Govern, Antoni Martí, 
va posar en relleu que en dos anys, quan aca-

bin les obres del centre escolar de Canillo, ja 
no hi haurà cap escola que hagi de tenir aules 
en prefabricats, la qual cosa és una bona notí-
cia, després d’anys en què aquesta situació ha 
estat habitual. Cal, per tant, que es continuï 
treballant per adaptar les infraestructures es-
colars a les necessitats de creixement futures 
i també perquè aquests centres puguin oferir 
les millors condicions per als estudiants i els 
docents. D’aquesta manera, és necessari que 
no s’escatimin esforços per garantir que els do-
cents puguin fer la feina en centres adequats 
i que també els alumnes puguin gaudir de les 
instal·lacions apropiades.

unes instal·lacions apropiades

EDITORIAL

roser suñé

Francesc Camp

L’escola Germans de Riba 
d’Ordino ha estrenat aquest 
curs l’ampliació que suposa 
que el centre tingui capaci-
tat per a 650 alumnes quan 
ara n’hi ha 400.

Ja són diverses les veus 
que han posat en dubte les 
xifres que es van donar so-
bre l’impacte que ha tingut 
el Cirque du Soleil aquest 
estiu.


